
STAATSCOMMISSIE VAN ADVIES INZAKE HET KIESSTELSEL 
EN -WETTELIJKE REGELING DER POLITIEKE PARTIJEN . 

Notulen der tweede vergadering van Sub-commissie I 
(wijziging kiesstelsel), gehouden ten Departemente 

• van. Binnenlandse 'Zaken op 27 Januari 1955* 

Aanwezig:- de heren Van den Bergh (voorzitter), 
Beernink, Duynstee, Kan (secretarisK Nypels, Oud, 
Van Ommen Kloeke (adjunct-secretaris), De Ruiter 
("adjunct-secretaris) en Van Sehaik' (toegevoegd se
cretaris ) .. 

Bericht van verhindering is ontvangen van 
mevrouw Verwey-Jonker en de heer Van der Goes van 
Nat ers. 

De Voorzitter herinnert, na de vergadering te 
~ hebben geopend, aan het aftreden van de heer Tcu-

lings,.die*wegens gezondheidsredenen niet langer aan 
de arbeid der commissie meende te kunnen deelnemen, 
en geeft uiting aan.-zijn hoop op een spoedig herstel. 

De notulen van'de eerste vergadering worden 
. goedgekeurd. 

Spreker wijst er'vervolgens op, dat de verschil
lende punten van de.agenda zodanig met elkaar samen
hangen, dat het z.i. niet goed mogelijk zal zijn, 
deze geheel afzonderlijk te behandelen. Anderzijds 
dient het gevaar van een ongeordend.debat te worden 
vermeden. Spreker is gaarne • bereid, zich op dit punt 
bij de mening der commissie neer te leggen* 

.De heer Nypels is van oordeel, dat punt 3 afzon
derlijk 'behandeld kan worden, terwijl de overige 

• ... . vraagpunten teeameh in bespreking zouden kunnen wor-
• den gebracht. :•;. - • •', 

De andere leden blijken deze opvatting te delen, 
waarop de Voorzitter de punten 1, 2, 4 en 5 tegelij
kertijd acin de orde stelt. 

) De heer Duynstee vraagt zich af, wat de commis
sie maximaal kan bereiken. Men zal goed doen, zich 
te realiseren, wat practisch-politiek mogelijk is. 
Zo zal z.i. niemand van de evenredigde vertegenwoor
diging afstand willen doen. Daarom doet spreker de 
suggestie om, uitgaande van de bestaande Kieswet, na 
te gaan, welke concrete punten voor wijziging in aan
merking komen. .Spreker vreest, dat het voeren van do-
batten in abstracto niet tot een realiseerbare oplos
sing zal leiden. 

De heren Nypels, Beernink en Oud -zijn van mening, 
dat het in -elk. geval-wenselijk is ervan uit te gaan, 
dat de E.V. wordt «gehandhaafd. 

- De Voorzi t ter -
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D e "Voorzitter is van hetzelfde gevoelen, • Een 
ander stelsel acht spreker de facto onmogelijk. Na 
een bijna veertigjarige ervaring met de E.V. zal een 
ander systeem eenvoudig niet meer geaccepteerde wor
den. 

De heer Nypels wijst op het bonus-stelsel als 
een van de variaties van de E.V. Te onzent zal het 
toekennen van een bonus echter als onbillijk gevoeld 
worden. 

• D o Voorzitter herinnert aan de recente ongun
stige ervaringen, welke in Italië met dit systeem 
zijn opgedaan. Voor ons land iŝ  een dergelijk stel
sel verwerpelijk. Een zeer bescheiden poging, door 
spreker in die richting ondernomen - aan een lijst, 
die de volstrekte meerderheid der stemmen op zich 
verenigde, maar minder dan 55 zetels verwierf, zou
den toch 55 zetels' worden toegekend, teneinde een 
working majcrity te krijge.n -, kon in de ogen van het 
Centraal Stembureau geen genade vinden. 

"35e heer Oud acht het toekennen van een bonus 
principieel fout. Bij de verkiezingen van 1918 ver
kreeg de rechtse coalitie precies 50 zetels; het zou 
volkomen onjuist zijn geweest om in dit geval 55 
zetels toe te kennen. 

D e Voorzitter zegt, dat het ook niet zijn be
doeling is, in deze zin een voorstel te doen. Uit
gaande') van de evenredigheidsgedachte zo-u spreker 
het West-Duitse- en het Deense systeem in overweging 
willen geven, welke een zuiverder resultaat kunnen 
geven dan ons stelsel. Het Franse systeem is in fei
te geen evenredige vertegenwoordiging, maar een 
hybride van'E.V. en districtenstelsel. De verschil
lende kiesdistricten kiezen elk afzonderlijk 4 tot 
12 afgevaardigden volgens het meerderheidsstelsel; 
pas als geen enkele lijst een volstrekte meerderheid 
verkrijgt, komt de E.V. aan bod. De districten, waar 
de communisten "de meerderheid hebben, zijn nominatim 
in de wet vermeld, terwijl daar altijd de E.V. geldt. 
Men bedenke overigens, dat' geen enkel stelsel aan 
alle wensen beantwoordt. De vervuiling van een be
paalde wens levert gewoonlijk weer bezwaren in ande
re richting op. Men zal dus genoegen moeten nemen 
met een systeem, dat aan een redelijk aantal eisen 
'voldoet. 

Naar sprekers mening is het Nederlandse stelsel 
zeker voor verbetering vatbaar; met name zou het per
soonlijk element meer op de voorgrond dienen te staan, 
b.v. op de wijze als 'in het rapport van het Centraal 
Stembureau van 15 December 194'? .is voorgesteld. 

Overweging verdient ook de gedachte, om niet 
toe te staan, dat dezelfde perso-on in meer dan één of 

- enkele -
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enkele kiesdistricten candidaat wordt gesteld. Spre
ker denkt voorts aan de voorstellen van de heer Oud 
(enkelvoudig districtenstelsel, gecombineerd met toe
slagzetels). Ook kan men gaan in de richting van het 
Deense stelsel, dat gezien kan worden als een tussen
vorm tussen het Nederlandse en het Duitse. 

De heer Nypels meent, dat de commissie in hoofd
zaak voor drie problemen staat: 
1* Versterking van de locale band. De bestaande wet 
biedt hier mogelijkheden, die echter niet gebruikt 
worden. Men zou dus zijn toevlucht tot dwingende be
palingen moeten nemen. 
2. Vergroting van de invloed der kiezers op de aan
wijzing der'gekozenen. Spreker is sceptisch gestemd 
over do mogelijkheden, welke in dit opzicht te ver
wezenlijken zijn. De politieke partijen zullen hier 
steeds een zeer belangrijke invloed willen houden,. 
3. Verhoging van de belangstelling voor de verkie
zingen. Wat dit punt betreft, heeft spreker veel 
waardering voor het tweede voorstel van de heer Oud, 
gelanceerd in "De Nederlandse Gemeente" van 28 April 
19.50. (Het eerste voorstel-Oud werd gepubliceerd in 
"De- Nederlandse Gemeente" van 23 September 194-9) 
Het systeem "Oud II" gaat uit van 50 enkelvoudige 
districten. Als afgevaardigde van een district wordt 
benoemd de candidaat, die de volstrekte meerderheid 
verkrijgt. Heeft geen candidaat die meerderheid ver
kregen, dan worden de biljetten van'de candidaat met 
de minste stemmen over de overige candidaten verdeeld 
volgens de voorkeur, hetzij door de ondertekenaars 
der candidatenlijst, hetzij door de kiezers aangege
ven. Dit systeem van stemmen-overdracht wordt voort
gezet, totdat een candidaat de volstrekte meerderheid 
heeft behaald.. Het is spreker niet duidelijk, waarom 
de heer.Oud door de indiening van. zijn-nota van 
7 October 1953 weer een ander, veel ingewikkelder, 
stelsel aan de oommissie in overweging-heeft gegeven,, 

De heer Oud antwoordt., dat zijn nota niet gezien 
moet worden als een prijsgeven van de oude gedachte. 
Spreker heeft echter gezocht naar een stelsel, waar
in zo weinig mogelijk met lijsten gewerkt wordt; 
lijsten hebben immers het grote bezwaar, dat zij de 
kennis van de kiezers omtrent de persoon van de af
gevaardigden sterk reduceren. Spreker geeft vervol
gens een resumé van zijn nota. 

De heer Puynstee meent, dat het voor de partij
en in het algemeen niet aantrekkelijk zal zijn, de 
bijfiguren zo voor het voetlicht te plaatsen, als in 
het stelsel "Oud III" geschiedt. Voorts acht spreker 
het een bezwaar, dat bij het- aanwijzen van de candi
daat voor een district de klasseverschillen als van
zelf op de voorgrond worden geschoven; spreker denkt 
daarbij b.v. aan de K.V.P. in Limburg. 

- Te heer -
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Te heer Nypels is eveneens van mening, dat dit 
stelsel voor een katholieke partij niet te aanvaar
den is. 

De Voorzitter merkt op,, dat het bezwaar van de 
heer Duynstee aan het stelsel "Oud III" Inhaerent is. 
Bij een lijstenstelsel daarentegen kan men de ver
schillende stromingen tot haar reciit doen komen. 
Spreker vreest' overigens, dat de uitwerking van het 
systeem veel moeilijkheden zal opleveren; z.i. ver
dient het Deense stelsel de voorkeur., • 

Tctren het 'stelsel.. "Oud II" heeft spreker intus
sen ook wel bezwaren: het is allerminst zeker, dat 
de kiezers van de mogelijkheid tot het uitbrengen 
van een "alternative vote" gebruik zullen maken; zij 
hebben er immers geen belang bij, daar hun stem, 
dank. zij de toeslagzetels, toch niet verloren gaat. 
Bovendien zal een afgevaardigde' dikwijls een verte
genwoordiger van de minderheid zijn. 

De heer-Oud vraagt zich,'in verband met de be
zwaren tegen zijn derde systeem af, of niet bepaald 
zou kunnen worden, dat de lijsten beperkt dienen te 
blijven tot b.v. 10 of .5 candidaten, waardoor men 
tot decentralisatie gedwongen wordt. 

'De heer Nypels acht de suggestie, om te verbie
den, dat dezelfde persoon in het gehele land candi-
daat wordt gesteld,'op zichzelf aantrekkelijk; voor 
de kleine partijen geeft zoTn verbod echter grote 
moeilijkheden. 

De heer Duynstee onderschrijft dit bezwaar. 

De heer Van Ommen Kloeke merkt op, dat dit ver
bod ook middelgrote partijen in moeilijkheden zal 
kunnen brengen. 

De Voorzitter concludeert uit deze gedachten-
wisseling, dat de commissie zich allereerst dient 
uit te spreken over de vraag, of aan een enkelvou
dige dan wel aan een meervoudige candidatuur de 
voorkeur moet -worden gegeven. Daardoor kunnen de 
verdere discussies aanzienlijk beperkt worden, 
Spreker stelt, voor, aan het secretariaat opdracht 
te geven, een objectieve opsomming te geven van de 
voor- en nadelen van' beid.e systemen. 

• De vergadering gaat daarmede accoord. 

De volgende vergadering wordt.bepaald op 
10 Maart te .14.1.5 uur. 

Bij de rondvraag vestigt de heer -Kan de aan
dacht op het .door de. heer Van Ommen Kloeke opgestel
de concept-voorst.el betreffende de vermelding van de 
namen van politieke partijen op de stembiljetten. 
Dit sthik is bij de aanvang van de vergadering aan de 
leden rondgedeeld. • 

- De Voorzitter -

Instituut voor Nederlandse Geschiedenis, Grondwetscommissies 1883-1983
1953 Commissie-J. Donner, notulen, subcommissie kiesstelsel, 1955-01-27

NL-HaNA, BiZa/Kiesraad, 2.04.113, inv.nr. 781



3. 

-̂ e Voorzitter stelt voor, dit punt aan de 
agenda toe te voegen, wanneer de andere Sub-commis-
sie dit althans niet in behandeling neemt. De ver
gadering besluit hiertoe. 

De heer Van Ommen Kloeke wijst op de urgentie 
van deze materie, in verband met het verzoek van de 
Minister van Binnenlandse Zaken in diens brief van 
2J November 19M, om over dit punt nog tijdig vóór 
de verkiezing van 19^6 te rapporteren. 

De Voorzitter merkt op, dat de leden van de 
commissie in elk geval het voorstel zullen moeten 
bestuderen, alvorens men over de verdere procedure 
kan beslissen. 

Spreker sluit daarop de vergadering. 
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